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Ács, Ácsteszér, Aka, Almásfüzitő, Ászár, Bábolna, Bakonybánk, Bakonysárkány, Bakonyszombathely, Bana, Bársonyos, 
Császár, Csatka, Csém, Csép, Ete, Kerékteleki, Kisbér, Kisigmánd, Mocsa, Nagyigmánd, Réde, Súr, Tárkány, Vérteskethely

Ahogy az egyesületünk utolsó tavalyi, december 12-i közgyűlésén 
elhangzott az idei első közgyűlésünk február közepén várható. Két 
kiemelt napirendi pont már most ismeretes:
1.) Az új elnökségi tagok és tisztségviselők megválasztása. Amit a 
tavaly őszi helyhatósági választások nyomán bekövetkezett szemé-
lyi változások indokolnak, mivel két elnökségi tag (Szijj Ferencné – 
Nagyigmánd, Futó Lajos – Tárkány) és a felügyelő bizottság elnöke 
(Áy József  – Mocsa) nem indultak vagy nem kerültek polgármes-
terként megválasztásra. Emellett elnökségünk gazdasági szférát kép-
viselő egyik tagja (Németh Anita – Bábolna Nemzeti Ménesbirtok 
Kft.) ez évtől lemondott megbízásáról.
Az egyesületünknek tagja nem az adott személy, hanem a szerve-
zet (önkormányzat), aminek képviseletére a polgármester jogosult. 
Mivel nem lett polgármester, nem képviselheti az egyesület tagön-
kormányzatát. Viszont az újonnan megválasztott polgármestert 
nem választotta meg a közgyűlés tisztségviselői funkcióra, ezért az 
elnökségben és a felügyelő bizottságban is „üresedés” keletkezett. 
Alapszabályunknak megfelelően az elnökségi és a felügyelő bizottsá-
gi tagok megválasztása előtt szükséges a tagönkormányzatok képvi-
selő-testületeinek döntése arról, hogy a tagönkormányzatot személy 
szerint ki képviseli. Ez a személy automatikusan a polgármester, de 
a képviselő-testületek dönthetnek úgy is, hogy más személyt hatal-
maznak meg ezzel a feladattal. Ezt követően kerülhet sor az egyesü-
let tisztségviselőinek megválasztására a megüresedett helyekre. 
2.) Az ÚMVP III. tengely intézkedéseire beadott második körös tá-
mogatási kérelmek helyzetével kapcsolatban tart tájékoztatást Me-
cseki Melinda, a munkaszervezet vezetője.

Egyesületi közgyűlés februárban Pályázati csúcsévet 
ígér a Nemzeti 

Fejlesztési Ügynökség
Az idei évben az eddig megszokottnál jóval több 
uniós finanszírozású pályázatot szeretne megjelen-
tetni a Nemzeti Fejlesztési Ügynökség, majd ezt 
követően a pályázatok száma 2013-ig fokozatosan 
csökkenne. Az uniós források átcsoportosítását az 
új kormány kiemelt feladatának tekintette, ezért 
felülvizsgálta az uniós fejlesztési Operatív Progra-
mokat. Az új konstrukciók ezután az Új Széchenyi 
Terv címszó alatt jelennek majd meg. A Nemzet-
gazdasági Minisztérium a tárcaegyeztetéseket kö-
vetően, 2011. január 15-én készül meghirdetni az 
új pályázatokat.

Az Új Széchenyi Terv hét kitörési pontja:

• Gyógyító Magyarország,
• Megújuló Magyarország,

• Tranzitgazdaság,
• Tudomány-Innováció,

• Otthonteremtés,
• Foglalkoztatás,

• Vállalkozásfejlesztés.
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A Magyar Nemzeti Vidéki Hálózat (MNVH) szervezésében 2010. 
december 10-én elindult a Magyar Vidékakadémia második ren-
dezvénysorozata. A nyitó eseményt Budapesten, a Benczúr Ho-
telben tartották teltházzal, ahol a helyi termékek kulcsszerepét 
tárgyaló felszólalások hangzottak el a különböző szakterületeket 
képviselő előadóktól.

A Magyar Vidékakadémia második sorozata is folytatódik vidéki 
helyszíneken – az elsőhöz hasonlóan. A helyi gazdaság élénkíté-
séről, a helyi termékek piacra jutásáról és a vidéken élőknek pél-
dául szolgáló jó gyakorlatokról 2011-ben Kaposváron, Hévízen, 
Mórahalmon és Tokajban lesz lehetősége az érintetteknek érte-
kezni.

A szaktárca (Dr. Eperjesi Tamás, a VM VKSZI Vidékfejlesztési, 
Szaktanácsadási igazgatója és Kardeván Endre, a Vidékfejlesztési 
Minisztérium élelmiszerlánc-felügyeletért és agrárigazgatásért fe-
lelős államtitkára) bevezetője után Dr. G. Fekete Éva, a Miskolci 
Egyetem docense beszélt a helyi termékek előállításának, értékesí-
tésének és népszerűsítésének kistérségi koordinációjáról. Felhívta 
a figyelmet a helyi termékek kulcsszerepére az értékváltási folya-
matban: a helyi termékek jellemzői illeszkednek a környezettu-
datos, szolidaritásra épülő gondolkodás igényeihez. A kistérségi 
koordináció feladata a helyi termékértékesítésben a fogyasztói 
szemlélet formálása is – ez gazdasági érdek, hiszen keresletet ge-
nerál. Dr. G. Fekete Éva részletesen ismertette a piacok kiválasz-
tásának szempontjait, az értékesítésben segítő eszközök minőségi 
és színvonallal kapcsolatos jellemzőit és a szükséges erőforrások 
jelentőségét is. Megállapításait egy 2010 tavaszán elkészített felmé-
résre alapozta.

Összegzésében elmondta, az új értékekre alapozott fenntartható 
fejlődésben a helyi termékek stratégiai jelenőséggel bírnak. A tér-
ségi önellátást erősítő és az egyedi tulajdonságokkal bíró specia-
lizált termékeknek is fontos szerepe van. A szokásos marketing 
eszközök mellett a kereslet építésére és a minőségbiztosításra is 
figyelmet kell fordítani, mert a termelő egyedül nem képes erre. A 
helyi termékek előállításának, értékesítésének, népszerűsítésének 
kistérségi koordinációja nagyon gyermekcipőben jár, leginkább az 
Észak-alföldi régióban jelentkeznek eredmények. Dr. G. Fekete 
Éva szavait az „innen szép nyerni!” kijelentéssel zárta.

Polereczki Zsolt, a Kaposvári Egyetem tanársegédje a helyi termé-
kek értékesítésének marketing jellemzőit mutatta be. „Mit jelent 
a magyar élelmiszer a fogyasztónak?” – kérdéssel kezdte mon-
dandóját. Kutatásaik szerint mindent, ami hagyományos, magyar 
munkaerővel állítják elő, magyar cég gyártja magyar alapanyag-
okból. A fogyasztók több mint 50%-a mégsem tudja megkülön-
böztetni a hazai terméket az importtól. Hangsúlyozta azt is, hogy 
általánosságban egyet értünk a hazai termékek előnyben részesí-
tésével, de konkrét esetben már nem így gondolkodunk. Nem vé-
letlen ezek után a sem, hogy a fogyasztók 95%-a kedveli a magyar 
élelmiszereket, de csak 35% rendszeres vásárló. Polereczki Zsolt 

véleménye szerint ér-
veket kell adnunk a 
fogyasztónak a hazai 
élelmiszerek vásár-
lása mellett, hogy a 
cselekvési szándékát 
eljuttathassuk a meg-
valósított cselekvésig. A marketing koncepcióban meg kell felelni 
a támasztott elvárásoknak: friss, törvényi előírásoknak megfelelő-
en előállított, megszokott íz, stb. Legyen termékünk egészségügyi 
szempontból alkalmas, tradicionális, azonosítható. A felmérések 
alapján ugyanis a jelölés (védjegyek) ismertsége a felár fizetési haj-
landósággal együtt mozog.

Polereczki Zsolt szerint probléma az is, hogy a kis és középvállalko-
zások (KKV-k) nincsenek teljesen meggyőződve a kiváló termék-
minőség fontosságáról, a versenytársakhoz képest pozicionálják 
termékeiket, az esetek több mint felében nem rendelkeznek már-
kanévvel és a kommunikációs intenzitás is alacsony. Ezek a gazda-
sági szereplők nem tekintik a marketinget kulcstényezőnek, de a 
megfogalmazott irányok jövőképükben ehhez a menedzsmenthez 
kapcsolódnak. Feladatuk és céljuk kell, hogy legyen:
• a kiváló magyar termék pozícionálása,
• a minőség és eredet garantálása közösségi-,
• és a hitelesség és bizalmi kapcsolat kiépítése vállalati szinten.

Ezek után Pallóné Dr. Kisérdi Imola, a Vidékfejlesztési Minisz-
térium szakmai tanácsadója járta körül a hagyományos termékek 
piacra juttatásában a HÍR (Hagyományok-Ízek-Régiók) védjegy 
szerepét.

Dr. Erdős Zoltán, a Hagyományos Termék Kerekasztal a Terra 
Madre – Magyarországgal és a nemzetközi Slow Food mozgalom-
mal ismertette meg a hallgatóságot.
A rendezvény második felében a gyakorlati példák bemutatása 
kapta a főszerepet. Szabadkai Andrea, a Szövetség az Élő Tiszá-
ért Egyesület elnökségi tagja a kistermelői jogszabályok gyakorlati 
alkalmazhatóságának előrelépéseiről és továbbra is fennálló prob-
lémáiról beszélt.

Halmos Gergő, a Magyar Madártani és Természetvédelmi Egye-
sület igazgatója a természetvédelem ösztönző szerepével foglalko-
zott a helyi gazdaságra és a termék előállításra vonatkoztatva.
Zágorhidi Czigány Ákos, a Pannon Helyi Termék Klaszter mene-
dzsere engedett bepillantást a kezdeményezés jó gyakorlatába.
A programot Muhari Zoltán panyolai polgármester zárta „Adj 
egy méter esélyt” kezdeményezésének ismertetésével.

A rendezvény időtartama alatt nem csak szellemi, hanem gasztro-
nómiai élményekkel is gazdagodhattak az érdeklődők: a Magyar 
Ízek Háza prezentált különleges és sokszínű kóstolót a Magyar 
Vidékakadémia helyi termékekről szóló rendezvénysorozatának 
nyitókonferenciáján. (Forrás: umvp.eu)

Konferencia a helyi termékekről az MNVH Vidékakadémián
„Juttassuk el a fogyasztót a vásárlásig!” Ez lehet az egyik jelmondata a Magyar Nemzeti Vidéki Hálózat szervezésében 
megrendezett Vidékakadémia második sorozatának, amely december 10-én Budapesten indult útjára.
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A vidékfejlesztési miniszter foko-
zott ellenőrzést rendelt el a né-
metországi tojásbotrány miatt 

Fazekas Sándor vidékfejlesztési miniszter a hivatalos /RASFF/ 
rendszeren keresztül érkezett információ alapján fokozott el-
lenőrzést rendelt el, a Németországban dioxinos takarmánnyal 
szennyezett, állati eredetű termékek esetleges magyarországi 
behozatalának megakadályozására.
A dioxin rákkeltő vegyületcsoport, vegyipari melléktermék, 
mely szerves vegyületek klorid jelenlétében történő égésekor 
vagy klórtartalmú szerves vegyületek égésekor keletkezik. A 
dioxin egyike a legveszélyesebb környezeti mérgeknek, mely a 
fejlett világban komoly közegészségügyi gondokat okoz.
Az ügy előzménye, hogy dioxinnal szennyezett tojásokra buk-
kantak Alsó-Szászországban. Németországban eddig több 
ezer gazdaságot zártak be és csaknem tízezer tyúkot vágtak le 
a fertőzés miatt.
A magyar hatóságok jelenlegi ismeretei szerint nem kerültek 
fertőzött tojások a hazai piacra, a vidékfejlesztési miniszter 
ettől függetlenül elrendelte a vizsgálatot.
(Forrás: Vidékfejlesztési Minisztérium)

Hulladékgyűjtési pályázat 
a védett természeti területek 

megtisztítására
Több mint 95 millió forinttal támogatja a védett természeti 
területeken, barlangokban és azok felszíni védőövezetén elha-
gyott hulladék felszámolását a Vidékfejlesztési Minisztérium. 
A pályázat célja, hogy segítse azokat a programokat, amelyek 
az elhagyott hulladék felszámolását célozzák és megakadá-
lyozzák, hogy a folyamat megismétlődjön. A szaktárca a pá-
lyázat segítségével ösztönzi az elkülönített hulladék gyűjtésé-
nek bevezetését is, illetve a már kiépített rendszer fejlesztését 
a Nemzeti Park Igazgatóságok központjaiban, tájegységi iro-
dáiban, ökoturisztikai létesítményekben, bemutatóhelyeken 
és szálláshelyeken.
A minisztérium a pályázaton forrást biztosít egyebek mellett 
az elhagyott hulladék összegyűjtésére, elszállítására, az érintett 
terület rehabilitációjára és azokra a tevékenységekre, amelyek 
arra irányulnak, hogy a terület hosszú távon tiszta maradjon. 
A támogatásra közhasznú, vagy kiemelkedően közhasznú 
társadalmi szervezetek, alapítványok, közalapítványok pályáz-
hatnak 2011. január 19-ig, összesen mintegy 95,5 millió forint 
értékben.
Előnyt élveznek azok a pályázatok, ahol a védett természe-
ti területeken jelentkező hulladékok kezelésével kapcsolatos 
problémákra komplex módon, hosszútávon fenntartható 
megoldást kínálnak, azaz a megelőzés, tájékoztatás, feltérké-
pezés, felszámolás, ellenőrzés, a területek utógondozása és a 
tájékoztatás, szemléletformálás egyaránt fontos szerepet kap.
(Forrás: Vidékfejlesztési Minisztérium)

Szóljon hozzá a KAP-reform 
hatáselemző vitaanyagához!

A korábban megfogalmazott, a „Közös Agrárpolitika 2020 felé 
közeledve: az élelem, az élelmiszer-előállítás és feldolgozás, ter-
mészeti erőforrások és a jövő területi kihívásai” című, az uni-
óban egységesen előkészített konzultációs dokumentumban 
leírtak alapján, január 17-ig lehetőség van civil és egyéb szerve-
zetként, vagy természetes személyként véleményt nyilvánítani 
– akár magyar nyelven is – a 2013 utáni időszakról szóló EU 
Közös Agrárpolitika reformjáról szóló, angol nyelvű érték- és 
hatáselemző vitaanyagáról, témánként maximum 2000 karak-
terben.
A konzultációs dokumentum olyan összegző anyag, melyben 
a korábbi társadalmi vita során beérkezett vélemények, ötletek, 
javaslatok és célok fogalmazódnak meg a KAP-reformról 2020 
felé közeledve. A konzultációs eljárás során minden érdekelt 
felet felkérik arra, hogy jelezzék és küldjék el véleményüket a 
leírt témák fontosságáról, a megvalósítási javaslatokról.
Az ÚMVP honlapján (www.umvp.eu) elérhető kérdőív struk-
turált formában ad lehetőséget az egyes témákhoz vélemények 
beküldésére. (Forrás: umvp.eu)

Aktuális kifizetési kérelem 
benyújtási időszakok

2011. január 1-31. között az alábbi, az Új Magyarország 
Vidékfejlesztési Program jogcímei esetében van lehetőség 
kifizetési kérelmet benyújtani:

I. tengely
▫ Erdészeti célra használt géppark fejlesztése és korszerű-
sítése – 175/2010. (XII.15) MVH Közlemény 
▫ Kertészet korszerűsítése – 178/2010. (XII.21.) számú 
MVH Közlemény 
▫ Kertészeti gépek technológiai berendezések beszerzése – 
179/2010. (XII.21.) számú MVH Közlemény 
▫ Növénytermesztés létesítményeinek korszerűsítése – 
181/2010. (XII.21.) számú MVH Közlemény 
III. tengely:
▫ Integrált közösségi és szolgáltató tér kialakítása és mű-
ködtetése – 188/2010. (XII. 23.) MVH Közlemény
▫ Falumegújítás és –fejlesztés – 189/2010. (XII. 23.) MVH 
Közlemény
▫ Viéki örökség megőrzése – 190/2010. (XII. 23.) MVH 
Közlemény
▫ Turisztikai tevékenység ösztönzése – 191/2010. (XII. 
23.) MVH Közlemény
▫ Mikrovállalkozások létrehozása és fejlesztése – 192/2010. 
(XII. 23.) MVH Közlemény
IV. tengely
▫LEADER célterületek – 187/2010. (XII.22.)
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Új kárenyhítési rendszert 
dolgoz ki 

a vidékfejlesztési tárca
A kárenyhítési alap 
feltöltését és az új tej-
termelői támogatások 
nemzeti finanszíro-
zásának biztosítását 
kezdeményezte a vi-
dékfejlesztési tárca a 
kormánynál – mondta 
Czerván György állam-
titkár egy hévízi agrár-
fórumon.

Czerván György a Baki Agrocentrum Kft. által szervezett agrárgaz-
dasági napon a mezőgazdaság idei helyzetéről és lehetőségeiről tartott 
előadásában szólt arról is, hogy a 4,5 millió hektár magyarországi szántó-
területből 310 ezer hektár van most belvíz alatt, további 740 ezer hektár 
pedig károsan átnedvesedett területnek számít.
A jelenlegi rendszer problémái miatt egy teljesen új kárenyhítési rendszert 
kívánnak kidolgozni, ami ősszel kerülhet a parlament elé és jövőre léphet 
életbe. Már szerdán születhet döntés arról, hogy a kormány mennyivel 
növeli meg a jelenleg a kárenyhítési alapban lévő összeget, az emelés mér-
tékéről.
Hozzátette, hogy a tejtermelők támogatásáról is döntés születhet, mely-
nek lényege, hogy a gazdálkodó magasabb szintű állatjóléti követelmé-
nyek biztosításáért jut támogatáshoz, Az erre a célra fordítható mintegy 
15 milliárd forint uniós támogatást 5 év alatt a kormány összesen 27 mil-
liárd forinttal egészíti ki.
Az agrárügyi államtitkár a kárenyhítések kapcsán beszélt arról is, hogy 
már létezik az a 6 milliárd forint keretű kedvezményes hitelkonstrukció, 
amelyet az elemi és katasztrófakárt szenvedett mezőgazdasági vállalkozá-
soknak dolgoztak ki. Hozzátette: szeretnének „életet lehelni” az agrárium 
forgóeszköz-beszerzését segítő hitelprogramba, ami minden mezőgaz-
dasági vállalkozás számára, a tervek szerint kedvezményes kamatozással 
lenne elérhető.
Czerván György megjegyezte, hogy kifejezetten a gazdálkodók részére a 
tervek szerint már áprilistól elindítanák az Agrár Széchenyi Kártya Prog-
ramot, ami folyószámla- és forgóeszköz hitellel segítene minden gazdál-
kodót. Az idei agrárköltségvetésről szólva kitért arra, hogy a tavalyi 463 milliárddal szemben közel 593 milliárd forint az idei agrár- és 
vidékfejlesztési támogatások összege uniós és hazai forrásból.
Palkovics Péter, a Mezőgazdasági és Vidékfejlesztési Hivatal (MVH) elnöke a 2011-es támogatási lehetőségek kapcsán kifejtette: a 
napokban jelenik meg az az új rendelet, amely egyértelműsíti, hogy mikor zárul le a támogatott beruházások megvalósítási határideje. 
A rendelet tartalmazza majd, hogy a támogatott beruházásokat késznek fogadják el már akkor, amikor az engedélyeztetési kérelmek 
benyújtása elkezdődik, de csak ezek beszerzése után fogadják be a kifizetési kérelmeket. Az MVH idei első félévi kifizetési terveiről 
elmondta: a területalapú támogatások előlegeinek kifizetése kapcsán hetente közzé fogják tenni, hogy még hányan nem nyújtották be 
az igényléseket. Erre azért van szükség, hogy ne mindenki az utolsó hetekben adja be az igényét, amelyek befogadását május közepén 
mindenképpen lezárják.
Palkovics Péter beszámolt arról, hogy még januárban elkezdődik az agrár-környezetgazdálkodási támogatások kifizetése, ami május 
végéig 45-50 milliárd forintot jelent. A Natura 2000-s területeken gazdálkodók támogatásának kifizetése már elindult, január közepén 
11,6 milliárd forint értékben a nemzeti tejtámogatás utalása is megtörténik. Szintén még ebben a félévben sor kerül az anyajuh tartásá-
hoz, a szarvasmarha-tenyésztéshez, valamint dohány- és rizstermesztéshez kapcsolódó támogatások kifizetésére. 

(Forrás: Vidékfejlesztési Minisztérium)

Változnak a beruházási 
támogatások feltételei

A december 23-án hatályba lépett 41/2010. (XII.20.) 
VM rendelet szerint megváltoznak az Európai Mező-
gazdasági Vidékfejlesztési Alap (EMVA) társfinanszí-
rozásában megvalósuló támogatások igénybevételének 
szabályai. A rendeletmódosítás elsődlegesen az uniós 
támogatási források lehető legteljesebb kihasználását 
szolgálja. 
A módosítás a beruházási jellegű támogatásokat érinti. A 
rendelet értelmében a Mezőgazdasági és Vidékfejlesztési 
Hivatal ügyfeleinek már megítélt, de általuk igénybe nem 
vett támogatási összegeket fel kell tárni és hasznosíta-
ni. Így a támogatási összeg nem veszik el Magyarország 
számára. A változások érintik az elbírálás alatt lévő (és a 
jövőben benyújtandó) támogatási kérelmekkel, és a már 
támogatási határozatokkal rendelkező beruházókat is.
Az elbírálás alatt lévő, és a jövőben benyújtandó támo-
gatási kérelmeknél az ügyfél a továbbiakban abban az 
esetben jogosult támogatásra, amennyiben:
•1. a rendeletmódosítást követően, a támogatási ha-
tározat kézhezvétele után eltelt 6 hónapot követően 
megnyíló első kifizetési kérelem benyújtási időszakban 
benyújtja kifizetési kérelmét és abban a beruházási ki-
adásaival elszámol.
•2. a támogatási határozat kézhezvételétől számított 24 
hónapon belül a támogatás legalább 50 százalékának 
igénybevételét lefedő kifizetési kérelme(ke)t nyújt be.
A már támogatási határozattal lezárt ügyeket is érintő 
változások:
Azoknak az ügyfeleknek, akik a támogatási határozat 
kézhezvételétől számított 24 hónap elteltével sem nyúj-
tottak be még kifizetési kérelmet, az MVH nyilatkozat-
tételre felszólító végzést postáz a következő napokban. 
Az érintetteknek a beruházás megvalósításáról vagy a 
támogatás lemondásáról szóló nyilatkozatot 15 napon 
belül vissza kell küldeniük a Hivatalnak.
(Forrás: Mezőgazdasági és Vidékfejlesztési Hivatal)
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Jogcím:   Falumegújítás és -fejlesztés
Pályázó:   Nagyigmánd Nagyközség Önkormányzata
A fejlesztés célja: Közösségi ház és játszótér felújítása
Támogatás:   18 101 652,- Ft

A ’Bakonyalja-Kisalföld kapuja’ Vidékfejlesztési Egyesülethez 
az Új Magyarország Vidékfejlesztési Program III. tengelyének 
jogcímére az első meghirdetési körben, 2009. januárjában be-
nyújtott támogatási kérelmet 2009. októberében hagyta jóvá 
az akciócsoport, valamint az Irányító Hatóság.
A támogatott kérelem eredményeként külsőleg megújult a 
nagyigmándi közösségi ház, valamint a közelében lévő játszótér.
A közösségi ház épületének teljes megújulásához egy, az Új 
Magyarország Fejlesztési Terv keretében meghirdetett regio-
nális pályázat is hozzájárult, valamint a helyi képviselő-testület 
is társított saját forrást a támogatások által nem finanszírozott 
munkálatok elvégeztetésére.
A település központjában található, a felújítás előtt rossz álla-
potú épület és a közeli, 150 méterre található játszótér felújítá-
sára fejlesztésére a nagyigmándi önkormányzat a beruházást 
végző kivitelezőket közbeszerzési pályázat útján választotta ki. 
Az épület kivitelezése tekintetében a Tanép Építő Kft. (2890 
Tata, Agostyáni u. 75.), a játszótér felújításánál pedig a ZÖFE 
Kft. (1119 Budapest, Thán K. u. 35.) került ki győztesként.
A közösségi ház felújítása során a nyílászárók cseréjére, új 
tetőhéjalás elhelyezésére (palafedés elbontása, korszerű cserép 
felrakása), külső hőszigetelés felhelyezésére, előtető kiépítésére, 
az ereszdeszkázás javítására, teljes külső vakolásra és ereszcsa-
torna rendszer felszerelésére, az épülethez vezető járda felújítá-
sára és hozzá kapcsolódóan kandeláber kiépítésére , növényte-
lepítésre, valamint pad, kerékpártároló és hulladékgyűjtő edény 
kihelyezésére került sor. A bejárathoz automata tolóajtó került elhelyezésre. Mindezek teljes költsége nettó 11 935 914,- forint volt. 
Ezen felül a szükséges munkák elvégzésére, eszközök és növények beszerzésére a helyi önkormányzat közel 4 millió forintot for-
dított.
A játszótérre a pályázat keretén belül 6 db új játékeszköz került kihelyezésre, köztük többféle hinta, mászóka és csúszda. Az ön-
kormányzat ennél a fejlesztésnél is hozzájárult saját forrással, s egy hinta kiépítése mellett a területrendezés keretében sor került 
pad, és kerékpártároló kihelyezésére, térkő burkolat lerakására, valamint fák ültetésére és sövénytelepítésre is. A játszótér teljes 
pályázati összeggel támogatott felújítási költsége: nettó 6 168 983 forint volt.
Az Új Magyarország Vidékfejlesztési Program által, az Európai Mezőgazdasági Vidékfejlesztési Alap hathatós segítségével meg-
valósult beruházás elvégzését követően, 2010 áprilisának végén került sor a játszótér átadására, majd szeptember 1-jén a közös-
ségi ház ünnepélyes avatására Nagyigmándon.
A közösségi ház átadásakor Szijj Ferencné Nagyigmánd polgármestere, a Bakonyalja-Kisalföld kapuja Vidékfejlesztési Egyesület 
alelnöke adott tájékoztatást a vendégeknek az ÚMVP-támogatással megvalósult beruházás menetéről, az elvégzett munkálatok-
ról, majd Czunyiné Dr. Bertalan Judit országgyűlési képviselő asszonnyal és Popovics Györggyel, a megyei közgyűlés elnökével 
közösen adták át az épület kulcsait Molnár Gábornak, a Nagyigmánd és környéke Gyermekjóléti és Családsegítő Szolgálat meg-
bízott vezetőjének. Az épületet nagy részét a mikrotérségi szolgálat kapta használatba a felújítást követően.
Az ünnepi alkalommal a megjelent vendégek közösen megtekintették az átadott épületet, s nyílt nap keretében minden érdeklő-
dő megnézhette a beruházás eredményét a nap folyamán.
A támogatással megvalósult nagyigmándi beruházások a nagyközségi életminőség javításához járultak nagyban hozzá a falukép 
javításán túl. A játszótér a gyermekes családok kedvelt szabadidős színtere, s a közösségi ház is betölti a neki szánt további célo-
kat. A szolgálat működése az uniós normáknak megfelelő környezetben történik, valamint az intézmény a helyi közösségeknek 
(hímzőszakkör, ifjúsági kör, stb.) és az intézmények rendezvényeinek (értekezletek, megbeszélések, stb.) befogadó terévé vált.

Bemutatkoznak az ÚMVP-ből 
sikeresen megvalósult projektek
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Az Európai Unió Tanácsának magyar elnöksége
A soros elnökség
Az Európai Unió Tanácsa kormányközi intézmény, amely a tagállami érde-
keket jeleníti meg, és tíz különböző összetételben ülésezik. A Tanács soros 
elnökségének teendőit a tagállamok rotációs alapon, fél éven keresztül lát-
ják el. Az elnökséget adó ország feladata, hogy a Főtitkárság segítségével 
szervezze a Tanács munkáját, és ebben az értelemben irányítsa az Uniót, 
biztosítsa működésének folyamatosságát és rugalmasságát. A Lisszaboni 
Szerződés 2009 végi hatályba lépése óta a tagországok állam- és kormány-
főit tömörítő Európai Tanács üléseit – Herman Van Rompuy személyé-
ben – a két és fél évre választott állandó elnök irányítja. Ily módon az 
Európai Tanács elnöke és a soros elnökség szoros együttműködése adja 
az unió vezetését.
A mindenkori elnökség meghatározó szerepet játszik abban, hogy irá-
nyításának fél évében mely ügyek kerülnek a Tanács figyelmének középpontjába, és nagy be-
folyást képes gyakorolni arra, hogy az EU miként kezelje a különböző politikai és gazdasági kihívásokat. Az elnökség munkáját 
az adott tagállam által meghatározott prioritások mentén szervezi. A prioritások nagy része illeszkedik az EU általános napirend-
jébe, mert „örökölt”, folyamatban lévő ügy, ám a soros elnökséget adó tagállam néhány számára fontos területen új lendületet 
adhat az uniós együttműködésnek. Az elnökség programjának megvalósítása közben minden erejével a konszenzust keresi a 27 
tagállam között, és a mindenki számára megfelelő politikai egyetértés alapján képviseli a Tanács álláspontját az uniós intézmé-
nyekkel, jelesül az Európai Parlamenttel és az Európai Bizottsággal szemben.
Három egymást követő elnökséget betöltő tagállam egyfajta „trióban” szorosabban is együttműködik egymással: megoszthatják 
egymással tapasztalataikat és segítik egymást a felkészülésben, szorosan együttműködnek feladataik ellátásában, különös tekin-
tettel a féléves periódusokon túlnyúló ügyekre, amelyekben egyeztetik álláspontjukat. Ez a trió-elnökség a Lisszaboni Szerződés 
hatályba lépésével „intézményesült”.
A spanyol-belga-magyar az első csoportos elnökség, amely teljes egészében a lisszaboni szabályok szerint működik. Spanyol-
ország, Belgium és Magyarország közös trió-elnökségi programot dolgozott ki, amely a 18 hónap alatt napirendre kerülő szak-
politikai dossziék, jogalkotási javaslatok, uniós események, főleg állam- és kormányfői, valamint miniszteri szintű találkozók 
tervezését jelenti. A három ország elnökségi logója is egységes. Az egyes elnökségi triók egymás között is egyeztetnek. Így Ma-
gyarország nagy hangsúlyt fektet a következő trió első elnökségét adó Lengyelországgal való szoros együttműködésre például 
olyan kérdésekben, mint a közös energiapolitika vagy az EU keleti szomszédságpolitikája.

Az elnökség struktúrája
Magyarország a soros elnökségre való felkészülés részeként megerősítette a brüsszeli magyar Állandó Képviseletet, és 225 fővel 
növelte a minisztériumok összlétszámát. Legnagyobb mértékben a Külügyminisztérium állománya nőtt, mert ez a tárca vezeti 
az Európai Unióval kapcsolatos minisztériumközi koordinációt. A Külügyminisztériumban három ideiglenes főosztállyal ki-
bővítették az EU-ügyi államtitkárságot, és a kormány kinevezett két kormánybiztost: a magyar elnökség operatív szervezésére, 
valamint az EU Duna-régió stratégiájával kapcsolatos magyar kormányzati tevékenység koordinálására.
Magyarország külföldi képviseleteinek összlétszámát megnövelték 120 fővel, ennek több mint kétharmadát a brüsszeli Állandó 
Képviselet megerősítésére használtak fel. Így az ott dolgozó magyar diplomaták és szakértők száma csaknem megduplázódott, 
és mintegy 160-ra emelkedett.

A magyar elnökség prioritásai
A magyar elnökség politikai napirendjét az emberi tényező köré kívánja építeni, négy fő témakörre összpontosítva:
• növekedés és foglalkoztatás az európai szociális modell megőrzéséért
• erősebb Európa
• polgárbarát unió
• bővítés és szomszédságpolitika

A kultúra szerelmeseit is várja Gödöllő
Az elnökség hat hónapja alatt a politikai tanácskozások mellett számos kulturális programot is rendeznek Gödöllőn.
Az első nagyszabású protokoll-rendezvények résztvevőit (politikusokat, kísérőiket, az érdeklődőket és a média képviselőit egy-
aránt) Gödöllő történetét és jelenét bemutató tárlatok várják. A tanácskozásoknak helyet adó termekben a Habsburg császá-
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ri-királyi családot bemutató arcképgaléria lesz látható, s a Városi Múzeum – többek között a gödöllői művésztelep alkotóitól 
származó – gyűjteményéből is többet elhelyeznek a Grassalkovich-kastélyban.
A kastély szomszédságában álló Művészetek Házában lévő sajtóközpontban Gödöllő és testvérvárosai mutatkoznak be.
A gödöllői Fréderic Chopin Zeneiskolával és a helyi kulturális intézmények közreműködésével a soros elnökség ideje alatt 
hangversenyeket és más kulturális eseményeket is rendeznek majd, melyek közül nem egynek aktualitását Mária Terézia magyar 
királynő látogatásának 260. és a kastélyt építő gróf  Grassalkovich I. Antal halálának 240. évfordulója adja. A jeles események 
méltó megünneplésére Gödöllő további rekonstrukciókkal készül. Az egykori királyi kastély soros EU-elnökség kezdetére be-
fejeződött munkálatai a város közterein folytatódik: a napokban kezdődik a vasútállomás királyi várójának és több közparknak 
a megújítása is.

Borok s borászok – A soros elnökség
Magyarország 2011 első félévi uniós elnöksége kivételes lehetőséget nyújt a magyar borkultúra és gasztronómia koncentrált 
bemutatására. Összesen 260 elnökségi esemény, találkozók és munkaértekezletek kínálnak alkalmat arra, hogy a vendégeknek 
magyar borokat szolgáljanak fel. Olyan vendégeknek is, akik eddig talán még soha nem találkoztak magyar borral. Eljött tehát a 
pillanat, hogy a bor és a hozzá kapcsolódó gasztronómia is végre méltó s látható helyen szerepeljen a magyar diplomáciában.
Az EU-elnökség gasztronómiai rendezvényeinek gerincét a borok adják, melyek kiválasztása nagy alapossággal, s a hozzáértők 
széles körének bevonásával, szigorú szakmai szempontok szerint történt. A válogatás során a bort nem csupán önmagában 
ítélték meg, hanem az is lényeges szemponttá lépett elő, hogy vajon mennyire képesek ételekkel, ételsorokkal harmonizálva 
helytállni.
A cél az volt, hogy a borhoz készített ételek, a catering tükrözze a magyar gasztronómia jellegzetességeit, a 21. századi magyar 
konyhát, annak megújulási törekvéseit. Az már most biztos, hogy a jó borok mellé igen jól elkészített és izgalmas ételeket kell 
adni ahhoz, hogy a vendégekre mély benyomást tegyenek. A jó ételekhez pedig jó, a mai és régi irányzatoknak is megfelelően 
leginkább regionális alapanyagok szükségesek.
A rendezvényeken felszolgálásra kerülő borokat a zsűri 2010. november 9-11. között, borrégiónként válogatta ki. A bor kiemelt 
szerepe abban a központi gondolatban is testet ölt, miszerint a borrégiók „vendégül látják” az elnökség rendezvényeit.

„Üzenem Európának” – rajzpályázat gyermekeknek
Január végéig még korlátlan mennyiségben fogadja a rajzokat az „Üzenem Európának” pályázatra a Külügyminisztérium és a 
Nemzeti Erőforrás Minisztérium. A soros elnökség alkalmából az általános iskoláknak meghirdetett pályázat témája, hogy mi-
ként látják a magyar gyermekek az Európai Uniót és annak jövőjét.
Magyarország mintegy 1700 általános iskolájának diákjai ceruzával, krétával, illetve filctollal készített rajzaikon keresztül mutatják 
meg, milyennek szeretnék látni a jövő Európáját.
A program szervezői január végéig várják a pályaműveket; a beérkező több ezer rajzból összesen félszázat kisorsolnak. Az al-
kotásokat időkapszulába zárják, és 2016-ban az akkor soros elnökséget adó Hollandia nyitja majd ki a dobozt, hogy kiderüljön, 
mi valósult meg a gyerekek mai elképzeléseiből. További, sorsolással kiválasztott rajzok a magyar elnökség honlapján jelennek 
meg.

Elindult az eu2011.hu, hazánk EU-s soros elnökségi portálja
Az Európai Unió Magyar Elnöksége önálló weboldalt is indított eu2011.hu címmel, ahol szinte percről percre követhetőek az 
elnökségi év aktuális eseményei. Többek között blog, fotós és videós galéria, letölthető dokumentumok, és folyamatosan frissü-
lő hírek segítségével követhetjük nyomon online az EU-s soros magyar elnökséggel kapcsolatos eseményeket.
A honlapon böngészve képet kaphatunk az EU működéséről, politikájáról, a magyar uniós soros elnökség felépítéséről, az el-
nökségi év legfontosabb célkitűzéseiről, valamint további kiemelt ügyekről: például a Duna Régió Stratégiáról, vagy az európai 
romapolitika kialakításáról. Az eu2011.hu azonban arra is lehetőséget ad, hogy a külföldi állampolgárok megismerjék hazánk 
hagyományait és kulturális értékeit. A weboldal szerkesztői négy nyelven – angolul, németül, franciául és természetesen magya-
rul – teszik elérhetővé az online tartalmakat – így aztán akár egész Európához eljuthatnak az itt közölt információk. A hírlevélre 
regisztrálók pedig azt is megtudhatják, hogy miért Liszt Ferenc Magyarország európai nagykövete, vagy ki az elnökség gasztro-
nómiai tanácsadója.
A sajtó munkatársai az itt elérhető akkreditációs felület segítségével szerezhetnek naprakész anyagokat, tartalmakat az elnökségi 
évvel kapcsolatban. Érdekesség, hogy egy, a brüsszeli intézményeket bemutató, hetente frissülő kép- és videós adatbázissal is 
rendelkezik a portál, de nyilvános szakmai beszámolókat, anyagokat is letölthetünk a Dokumentumok rovatból. Már működik 
az elnökségi évet népszerűsítő, három nyelven elérhető Twitter-hírcsatorna, de akár a Facebook-on is követhetjük a legújabb 
híreket. Sőt, a szerkesztők – igény szerint – SMS-ben értesítik azt, aki semmiről nem akar lemaradni.

(Forrás: eu2011.hu)
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Csém népessége 484 fő, területe 6,29 km2, a népsűrűség 76,94 fő/km2. A község 
a Bakonyalja-Kisalföld kapuja akciócsoport északi részének keleti szélén, a Ko-
máromi kistérségben fekszik. A falu elnevezése valószínűleg személynévből ered. 
A falu a Győr-Tatai teraszvidék kistájon Komárom városától 5 km-re terül el, a 
13. számú Komáromot Kisbérrel összekötő közút mellett. Az M1-es autópályától 
1 km-re található. A terület 120-130 méter magasságú síkság. Gyengén tagolt, a 
Duna teraszos hordalékkúpja. A mélyebben fekvő kavicsrétegek víztartalmát fúrt 
kúttal kihasználva a település saját vízellátó rendszerrel rendelkezik. A felszínen 
laza kőzetek találhatók: folyóvízi homok, kavics és iszap, bemosódott lösszel ke-
verve. A közepes termékenységű mészlepedékes és réti csernozjom talajon kis-, és nagy-
üzemi szántóföldi növénytermesztés folyik. Éghajlatát nedves kontinentális terület jellemzi: 
azaz száraz és mérsékelten meleg. Éves középhőmérséklete: 10,2°. Éves csapadék átlaga 590 
mm. A leggyakoribb az északnyugati szélirány. Egyetlen ásványkincse a jelentős beton-, és 
építési kavics. Kavicsbányája és osztályozója jelentős forgalmat bonyolít le.
A település neve először 1209-ben fordult elő ‘Cem’ formában egy oklevélben, a későbbi-
ekben pedig ‘Chem’ (1233.) és ‘Chemy’ (1485.) néven említették. A pannonhalmi főapátság 
birtoka volt. A török által 1547-ben elpusztított falu csak nehezen népesült be újra. A XVIII. 
század első felében Csém-puszta már az esztergomi érsek birtoka. 1848-ban 148 római ka-
tolikus és 3 református lakosa volt. A két világháború között egytantermes, katolikus tanyasi 
iskola működött a faluban. Közigazgatásilag korábban Mocsához, 1946-tól Kisigmándhoz 
tartozott, majd e két települést 1971. április 1-jével Nagyigmándhoz csatolták, s községi 
közös tanács alakult. 1989. január 1-jétől önálló község.
A falu legrégibb épülete a Szent Anna római katolikus templom. Anyaegyháza Ács. A temp-
lom építési ideje nem ismert, de a helyi hagyomány úgy tartja, hogy a főbejárat fölötti felirat 
kezdő nagybetűiből összeálló római számok összegében rejtették el az építési idejét, ami 
ez alapján valószínűleg 1854 volt. A községben egy csoportos óvoda működik, általános iskolája viszont nincs. A gyerekek a közeli 
Nagyigmándra járnak iskolába. Művelődési Házában 200 fős nagyterem található. Itt működik az idősek klubja, valamint a falu 1100 
kötetes könyvtára is. A falu nevezetes szülötte Réthei Prikkel Marián Lajos esztergomi bencés paptanár, aki 1871-ben született és 1925-
ben halt meg Balatonfüreden. Filológusként a régi magyar nyelvet kutatta, etnográfusként néptáncokat gyűjtött. 1916-tól az Esztergom 
és Vidéke című lapot szerkesztette. Csém gazdasági életében a ló- és szarvasmarha-tenyésztés, a XIX. sz. végétől az Ácsi Cukorgyár 
közelsége miatt pedig a cukorrépa-termesztés játszott kiemelkedő szerepet. Kiváló talaján márkás körtét termelő gyümölcsösét 1990-
ben számolták fel. Területén termelőszövetkezet nem jött létre, földjein a Komáromi Mezőgazdasági Rt. gazdálkodik.

A lakosok közvetlen szükségleteit kielégítő helyi iparosok mellett ipari ágazat nem 
telepedett meg a faluban.
A település infrastruktúrája jó. Vízvezetéke 1949-ben épült meg, telefonhálózata 
pedig a rendszerváltás utáni önkormányzati beruházások eredményeként 1993-
ban. A falu útjai jó állapotúak, 1990 után kerültek burkolásra. A gázellátás 1997-
ben valósult meg.
2000-ben elkészült a község ivóvízkútja, és a Millenniumi Emlékpark átadásra ke-
rült. Csém környéke kiváló kirándulóhely, kerékpározásra és sétákra egyaránt al-
kalmas. A községi sporttelep két szabványméretű füves futballpályája és öltözője 
kiválóan alkalmas pihenőhelyként és labdajátékok lebonyolítására. A Concó patak 
közelsége vonzóerőként hat a vízparti hűvöst kedvelők számára.

Nevezetessége:
• Szent Anna római katolikus templom.
Rendezvények:
• Anna napi búcsú – Anna napot követő első vasárnap (idén júl. 31.)
• Falunap – augusztus második szombatja (2011. augusztus 13.)

Aranyosi István polgármester elmondta, hogy 2002-ben az óvoda, 
2003-ban az orvosi rendelő, 2004-ben a kultúrház, 2005-ben a te-
mető és a ravatalozó, 2006-ban a belterületi közúthálózat, valamint 
2008-ban a Milleniumi emlékpark felújítása történt meg. 2009-ben 
a vízkútba nyomásfokozó szivattyút építettek be. A település jövő-
beni tervei között szerepel a faluközpont kialakítása, a játszótér és a 

római katolikus templom felújítása.
Legfontosabb probléma a településen:
„A szennyvízcsatorna-hálózat és szennyvíz tisztítómű hiánya.”
Legfontosabb lehetőség a településen:
„A település közlekedési csomópontban (M1-es autópálya, 13-as 
főút) fekszik, megkezdődött az ipar betelepülése.”
Egyesületünk tagjai a településről:
- Csém Község Önkormányzata

A településről ez idáig 1 db, kérelemkezelés alatt lévő kérelem ér-
kezett az ÚMVP III. tengelyének Falumegújítás és –fejlesztés jog-
címére.

Bemutatkoznak tagtelepüléseink – Csém


